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Vánoční zamyšlení a dík 
 

Už je to řádka let, co jsem ve vánočním čase procházela ztichlým městem. V srdci jsem 

po celá léta chovala touhu po životě na vesnici a trpělivě čekala, až ji budu moct naplnit. 

Usilovně jsem hledala to pravé místo a pravidelně prohlížela nabídky realitních kanceláří. 

Zastavila jsem se u vývěsky jedné z nich – a byl tam! Dům se zahradou, který jsem si 

vysnila! Hned bych byla volala, ale byly Vánoce. A tak jsem popadla rodinku a sáňky 

a vypravili jsme se ho obhlédnout sami. Přivítala nás vesnička schovaná pod lesem, 

nemnoho obyvatel, ticho... Chtěla jsem žít mezi kopci, tady se zmenšily na kopečky. A když 

se sen stal skutečností, přišla spousta dalších kompromisů a životních zvratů. Jedno ale 

zůstalo – a to je vztah k místu. 

Po celé roky, co můžu být mezi Vámi, starousedlíky, vidím, jak jste srostlí s tímto 

místem. Ne nadarmo se říká, že člověk "zapustí kořeny". Vaše rodiny jsou propleteny 

navzájem jako kořeny stromů a my, nově příchozí, jsme se možná každý trošku strachovali, 

najdeme-li mezi Vámi místo. Jsme jako semínka navátá odněkud větrem.  Snad dnes ale 

můžu říct za všechny nově příchozí, že děkujeme za to, že jste nás přijali. Myslím, že se 

snažíme být přínosem, což považuji za samozřejmost. Místo, kde žijeme, je vždy odrazem 

toho, jací jsme my. A určitě chceme všichni, aby bylo tím nejmilejším, tedy domovem.  

Snad můžu na konci vyjádřit ještě jedno poděkování... Potkáte ho všude, kdykoliv se 

něco děje. Cokoliv jsem potřebovala, pomohl mi. Je přátelský, ochotný, obětuje svůj volný 

čas.  Snaží se pro nás dosáhnout toho nejlepšího, vidím, že hledá nové cesty. A vždycky 

všem poděkuje. A já nevím, jestli jsme někdy my poděkovali takovým způsobem jemu. 

Takže, Pane starosto, děkuji!  A protože na to nejste sám, děkuji – snad jménem  

i Vás všech – i všem ostatním, kteří se o naši obec staráte za nás. 

Jana Kosturová 

 

 

 
foto DF  
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Z činnosti zastupitelstva 
 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 20. zasedání konaném dne 3. listopadu 2017: 

 schválilo program 20. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 19. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

provedená rozpočtová opatření č. 6/2017, 7/2017 a 8/2017, 

 schválilo uzavření kupní smlouvy na pozemek p. č. 297 v k. ú. Dobrčice mezi obcí Horní 

Moštěnice a obcí Dobrčice (jedná se o bývalou polní cestu mezi křížem na Kamenci a na 

Podkřížové), 

 schválilo uzavření kupní smlouvy mezi panem Vojtěchem Chmelařem a obcí Dobrčice 

na koupi vlastnického podílu 7/24 pozemků p. č. st. 14 a p. č. 36 v k. ú. Dobrčice, 

 schválilo uzavření kupní smlouvy mezi paní Renatou Chmelařovou a obcí Dobrčice na 

koupi vlastnického podílu 7/24 pozemků p. č. st. 14 a p. č. 36 v k. ú. Dobrčice, 

 schválilo uzavření smlouvy o advokátní úschově mezi obcí Dobrčice, advokátem 

Mgr. Davidem Frankem a paní Renatou Chmelařovou, 

 a uzavření darovací smlouvy mezi paní Martou Krejčí a obcí Dobrčice na darování 

vlastnického podílu 7/24 pozemků p. č. st. 14 a p. č. 36 v k. ú. Dobrčice, 

 schválilo přistoupení obce Dobrčice do Sdružení místních samospráv ČR k 1. 1. 2018. 

 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 21. zasedání konaném dne 13. prosince 2017: 

 schválilo program 21. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 20. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

provedená rozpočtová opatření č. 9/2017 a 10/2017, 

 schválilo s účinností od 1. 1. 2018 svým neuvolněným členům za výkon funkce 

následující měsíční odměny: 

 starosta      10.950,- Kč, 

 místostarosta     5.711,- Kč, 

 předseda výboru      1.520,- Kč, 

 člen zastupitelstva bez dalších funkcí 1.000,- Kč. 

 v případě nástupu náhradníka na uprázdněný mandát člena zastupitelstva obce bude 

odměna poskytována ode dne složení slibu. V případě budoucích změn v obsazení 

jednotlivých funkcí bude odměna poskytována ode dne zvolení do příslušné funkce, 

 schválilo Rozpočet obce Dobrčice na rok 2018 jako schodkový s tím, že schodek bude 

pokryt prostředky z minulých let, 

 schválilo Střednědobý výhled rozpočtu obce Dobrčice na roky 2019 – 2022, 

 schválilo uzavření Přílohy č. 2 ke Smlouvě o sběru, svozu a odstranění odpadu 

č. 103000175, kterou dne 10. 12. 2015 obec Dobrčice uzavřela se společností Suez 

Využití zdrojů, a.s. 

 schválilo Ceník za užívání kanalizace na rok 2018 (160,- Kč/osoba/rok) 

 schválilo úhradu výdajů spojených s činností Klubu seniorů obce Dobrčice na rok 2017 

ve výši 20.000,- Kč plus nevyčerpané prostředky za rok 2016. Výdaje budou hrazeny 

dle předložených paragonů nebo faktur, 

 schválilo úhradu výdajů spojených s činností Mysliveckého spolku Stará Ves na rok 

2017 ve výši 2.000,- Kč. Výdaje budou hrazeny dle předložených paragonů nebo faktur, 

 a schválilo uzavření darovací smlouvy mezi paní Martou Krejčí a obcí Dobrčice na 

darování vlastnického podílu 7/24 pozemků p. č. st. 14 a p. č. 36 v k. ú. Dobrčice i za 

situace nesplnění podmínky stanovené v čl. „B“ Smlouvy o budoucí smlouvě darovací, 

kterou dne 1. 8. 2017 uzavřela paní Marta Krejčí z Líšné s obcí Dobrčice. 
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V uplynulém období se zastupitelstvo obce a obecní úřad zabývali následujícím: 

 V měsíci říjnu se obecní úřad věnoval přípravě voleb do Poslanecké sněmovny 

Parlamentu ČR. 

 V pátek 6. října proběhl na obecním úřadě audit, který každoročně provádí pracovníci 

Krajského úřadu Olomouckého kraje. Kontroloři v kontrolovaných dokumentacích 

neshledali žádné nedostatky. 

 V úterý 24. října se konala pracovní schůzka DSO Přestavlcký les, která měla za cíl 

projít les a projednat návrh plánu práce na rok 2017 v terénu. 

 V úterý 31. října se starosta zúčastnil konference Den malých obcí. V letošním roce byla 

zejména poptávka o informacích, které se týkají GDPR – evropského nařízení na 

ochranu osobních údajů. Toto nařízení dopadne i na náš úřad. V této souvislosti byla 

zahájena aktivní spolupráce obcí na úrovni DSO mikroregionu Moštěnka, která by 

mohla pomoci celou problematiku řešit společně ve všech členských obcích, a tak všem 

obcím usnadnit řešení problematiky ochrany osobních údajů. 

 Ve čtvrtek 16. listopadu se v Kostelci u Hol. konal sněm MAS Partnerství Moštěnka. 

 V pátek 1. prosince se na Magistrátu města Přerova konalo veřejné projednání 

Územního plánu Dobrčice. V zákonné lhůtě byla doručena jedna písemná námitka 

k územnímu plánu ve věci plánovaného umístění ČOV. 

 Počátkem prosince proběhlo vrtání zkušebních vrtů pro účely příprav projektu na 

kanalizaci a ČOV. 

 Ve středu 6. prosince se konala Valná hromada mikroregionu Moštěnka, kde byla řešena 

zejména problematika GDPR, ukončení odvozu bioodpadu ze strany obce Horní 

Moštěnice a možnost řešení situace, plán sociálních služeb pro mikroregion, plánované 

značení cyklotras a výměna map na obcích mikroregionu (u nás je na točně). 

    Marek Ostrčil 

 

Informace a zajímavosti 
 

Oprava chodníku u Ostrčilíkového 

 

 

V průběhu podzimu obecní 

zaměstnanci provedli opravu 

chodníku na točně u domu 

Ostrčilíků, který byl roky  

v havarijním stavu.  

 

V jarních měsících se zaměříme i na 

další úseky v obci a pokusíme se je 

opravit tak, aby byly bez větších 

obtíží schůdné. 

foto JCh 
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Nová lávka ke studánce 

 

 

 

Počátkem listopadu byla u studánky 

usazena nová lávka přes Dobrčický potok. 

Obecní zaměstnanci museli starou lávku 

z důvodu bezpečnosti rozebrat a zhotovit 

novou. Věříme, že vám bude dobře sloužit. 

 

V průběhu ledna si nechá obec udělat 

rozbor vody ve studánce. 

 

Pokud máte nápady na doplnění okolí 

u studánky, budeme rádi, pokud nám je 

sdělíte.   
foto VS 

 

Nový bufet na OÚ 

 
 

V sále obecního úřadu byl zhotoven zcela nový bufet. Ten starý byl složen z několika 

druhů k sobě nepatřících skříní. Kapacitou úložného prostoru a ani uspořádáním 

nevyhovoval potřebám pořádaných akcí. Proto byl zhotoven nový nábytek a vyměněn byl 

také výčepní pult, který u výlevky zatékal a neměl okapový rošt s napojením na odpad. 

Ačkoliv ještě některé detaily nejsou dořešené, věříme, že bude všem uživatelům sálu dobře 

sloužit. 

foto MO 
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Dopravní značení u vjezdu do Dobrčic 

 

 

V Dobrčicích jste se již setkali při vjezdu na 

Kouty s novým dopravním značením.  

 

Nově bylo také zrealizováno vodorovné 

dopravní značení u vjezdu do Dobrčic. To 

má za cíl upozornit řidiče na rizikové místo 

před zatáčkou u domu Roubíčků a navést je 

k jízdě ve své polovině vozovky. 

foto JCh 

 

Volba prezidenta ČR – 12. a 13. ledna 2018 (příp. II. kolo 26. a 27. ledna 2018) 

V době voleb nebudete v Dobrčicích? Nemůžete ze zdravotních důvodů dojít do 

volební místnosti? 

Pokud již nyní víte, že v době voleb nebudete moci 

hlasovat v místě svého bydliště, můžete požádat na OÚ 

o vydání voličského průkazu, který vás opravňuje hlasovat 

v kterékoliv volební místnosti ČR nebo v zahraničí. 

Pro případné II. kolo volby je třeba si požádat o voličský 

průkaz až poté, co budou vyhlášeny výsledky I. kola. 

Pokud budete potřebovat, aby vás volební komise 

navštívila s přenosnou volební urnou, je potřeba tuto 

skutečnost nahlásit na OÚ Dobrčice nebo přímo volební 

komisi nejpozději v první den hlasování, aby bylo možné 

zorganizovat vyslání zástupců volební komise s volební 

schránkou do vašeho domova v druhý den voleb. 

 

Změna autobusových jízdních řádů 

Počátkem prosince jste obdrželi do svých 

poštovních stránek vytištěné nové jízdní řády 

autobusových linek „z“ a „do“ Dobrčic, které 

budou platit od 1. 1. 2018. Od tohoto data platí 

nové jízdní řády na celém území 

Olomouckého kraje a z tohoto důvodu se 

prosím s dostatečným předstihem informujte 

o změnách, které by mohly zasáhnout do 

vašich plánovaných cest.  

Nové autobusové jízdní řády naleznete na 

stránce www.kidsok.cz. 

Časy odjezdů autobusů doznaly v některých případech větších změn a je třeba se ně 

s předstihem připravit. Nově bude linku „Přerov – Stará Ves – Kostelec u Holešova“ 

zajišťovat společnost VOJTILA TRANS, s.r.o.  

 

 

 

http://www.kidsok.cz/
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Těžba jasanového dřeva v našem lese 

Podzimní počasí, silný vítr v polovině října a horší zdravotní stav jasanů v Olší (za 

Včelínem) způsobily četné vývraty, které bylo třeba vytěžit. Obec Dobrčice se rozhodla, že 

větší klády použije pro svou potřebu na výrobu desek a fošen. Vzhledem k málo 

přístupnému terénu jsme si najali pana Pavla Romana, těžaře, který má koně na tažení dřeva. 

Silnější kmeny byly odtěženy a zbylé dřevo bude nabídnuto zájemcům z řad občanů obce, 

kteří jsou v seznamu čekatelů na těžbu dřeva. 

Kvůli dalším větrným dnům z počátku prosince došlo k dalším vývratům stromů, které 

budou ponechány k samovýrobě. 

 

    
foto VS 

 

Veřejné osvětlení už ZASE nesvítilo!!! 

V první polovině prosince začaly v naší obci problémy s opakovaným zhasínáním veřejného 

osvětlení. V obci jsou 3 samostatné okruhy pro veřejné osvětlení a z toho u dvou se vyskytly 

problémy s jejich vypínáním. Částečně se jednalo o vadu technickou, částečně o zanedbaný 

ořez větví stromů v blízkosti el. vedení a nesmím zapomenout ani na nepřízeň počasí, kdy 

silný vítr snadno způsobí výpadky el. energie. Po kontrole jsme provedli nezbytné zásahy 

a veřejné osvětlení dále pečlivě sledujeme. Případné další poruchy budeme v co nejkratší 

době řešit. V případě, že větve vašich stromů jsou příliš blízko drátů el. vedení, žádáme vás, 

abyste je odstranili. Těm, kteří již tak na naše upozornění učinili, velice děkujeme. 
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Svoz bioodpadu v roce 2018??? 

V listopadu nám bylo ze strany obce Horní Moštěnice s politováním oznámeno, že 

z kapacitních důvodů je nucena trvale ukončit svoz bioodpadu z naší obce na jejich 

kompostárnu. Tím pro naši a dalších několik okolních obcí vyvstal problém s likvidací 

bioodpadu. Ačkoliv v době vegetačního klidu nemusí obec zajišťovat svoz bioodpadu, tak 

do jara musíme tento problém vyřešit. Jako možnosti se nabízí: 

 vybudování vlastní kompostárny – terénní podmínky pro vybudování kompostárny jsou 

poměrně přísné a ani pořízení techniky by nebylo levné, nicméně se nabízí možnost 

získat až 90% dotaci na pořizovanou techniku, 

 zajištění svozu externí firmou – svoz bude dle prvních předpokladů až 3x dražší, 

odhadem 2.000,- Kč za jeden kontejner. 

V současné době se zdá být varianta vybudování vlastní kompostárny z dlouhodobého 

hlediska jako výhodnější, ale zatím jsme na počátku řešení tohoto problému. 

Marek Ostrčil 

 

Společenská kronika 
 

K 14. prosinci 2017 má obec celkem 221 obyvatel: 112 mužů a 109 žen, z toho je 34 dětí 

do 15 let: 18 chlapců a 16 dívek. Za uplynulé období se 3 občané odstěhovali, 1 občan 

přistěhoval a 1 občan zemřel. 

 

V měsíci říjnu zemřel ve věku 77 let náš občan p. František Jurčík. Celé jeho rodině ještě 

jednou vyjadřujeme naši upřímnou soustrast. 

 

Zastupitelstvo obce gratuluje:  

V minulém čísle Dobrčických novin jsme zapomněli připomenout 75. narozeniny paní 

Milady Jurčíkové. K jejím narozeninám jí ještě jednou gratulujeme a přejeme zejména 

hodně zdraví. 

 

V prosince oslavila své 80. narozeniny paní Milada Bernátová. K jejímu životnímu 

jubileu jí přišli pogratulovat zástupci klubu seniorů i zastupitelstva. Kromě kytice dostala 

také dárkové balíčky. K příjemnému posezení se také připojil syn paní Bernátové Petr, 

kterému jsme pogratulovali k jeho 50. narozeninám.  

Marek Ostrčil, Markéta Michálková 

 

    
 foto MO a PR  
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DSO Přestavlcký les – nový odborný lesní hospodář a těžba dřeva 
 

Vážení občané, jistě se k vám dostaly mnohé informace ohledně sporu o OLH v DSO 

Přestavlcký les a tak vám celou situaci přiblížím. Na Valné hromadě DSO Přestavlcký les 

se ve čtvrtek 7. prosince 2017 mělo rozhodovat o novém odborném lesním hospodáři, který 

by nastoupil na místo pana Ivana Macháčka. Ten z důvodu odchodu do penze ukončí 

vykonávání této činnosti k 31. 12. 2017. Dalším důvodem pro ukončení činnosti byly dle 

jeho slov také neustálé útoky na jeho osobu ve věci způsobu a míry těžby v lese. Chtěl bych 

poznamenat, že rozsah těžby a její provedení je závislé na rozhodnutí majitele lesa a OLH 

zajišťuje, že veškerá těžba je v souladu s platným lesním hospodářským plánem.  

Ačkoliv prvotní jednání v této věci směřovala k tomu, že by se OLH stal pan Smékal 

z Beňova, tak na základě reakcí z řad občanů Dobrčic a také rozsáhlé diskuse se zastupiteli 

jsem pro tuto variantu na valné hromadě nemohl zvednout ruku. Zároveň jsem předložil 

valné hromadě alternativní návrh na zajištění OLH, kterým by se mohl stát pan Pálka 

z Bochoře. V současné době s ním vedeme jednání, při kterých se seznámí s lesem a jeho 

stavem, a na základě znalosti našich požadavků se rozhodne, zda funkci OLH pro náš 

společný les přijme. Do rozhodnutí o novém OLH těžba samovýrobci zřejmě nezačne. 

Současně s tímto problémem se ale naplno projevily názorové rozdíly v pohledu na míru 

a způsob těžby, které panují mezi jednotlivými obcemi vlastnícími les.  

Pokusím se vám v jednoduchosti vysvětlit základní vodítka, která určují předpokládaný 

rozsah těžby v lese. Životnost hospodářského lesa, kterým je i náš les, je okolo 100 – 150 

let. Za tuto dobu by se dřevo v něm mělo obnovit. Hospodářské plány, které se tvoří na 10 

let (decennium), s tímto počítají a kromě výchovných prořezávek a probírek, kdy se kácí 

slabší stromy, aby uvolnily místo těm větším k jejich intenzivnějšímu růstu, se také počítá 

s možností úplného mýcení v rozsahu cca 1/10 – 1/15 celkové plochy lesa.  

V tomto ohledu je situace v našem lese taková, že na decennium dle platného 

hospodářského plánu, na období 1. 1. 2010 – 31. 12. 2019 připadá maximální těžba dřeva 

na 8.500 m3 dřeva. K 31. 10. 2017 je tento maximální rozsah těžby naplněn z necelých 40 %. 

Je tedy jednoznačně zřejmé, že nejsou překračovány maximální povolené objemy těžby. 

O naplňování maximálního objemu rozhoduje vlastník lesa na základě doporučení OLH. 

 

No a jaká je vlastně představa Dobrčic o rozsahu těžby?  

Dobrčice z pohledu těžby zastávají spíše konzervativnější postoj. Tento les je sice 

hospodářským, ale je také přírodní památkou. Většina obyvatel Dobrčic k němu má velmi 

kladný vztah. Představa, že tento les přinese svým majitelům výrazné finanční zisky, je 

zřejmě nereálná, ale také by na jeho obhospodařování nemělo být dopláceno, tzn., aby zisky 

z těžby pokryly veškeré náklady. Pokud nechceme z našeho lesa mít „Boubín“, tak musíme 

v lese hospodařit, pravidelně ho udržovat a investovat do něj. Do toho kromě těžby patří 

investice do cest a mostků, obnova, výchova a prořezávky, náklady na OLH, atd.  

Mělo by ale také platit, že prvotní užitek z lesa by měli mít obyvatelé obcí ve formě 

samovýroby dřeva. Další těžba by pak měla pamatovat na potřebu pokrytí nákladů na 

hospodaření v lese a také by měla brát ohled na to, aby v důsledku netěžení některého dřeva 

nedocházelo k výrazným ztrátám. Příkladem může být situace např. s břízami, které jsou 

v určitém věku a jejich porosty jsou napadeny hnilobou. Pokud tyto břízy nevytěžíme 

a necháme v lese dále stát, tak stejně uschnou „na stojáka“ a buď je lze prodat za výrazně 

nižší cenu (kvůli velmi nízké kvalitě dřeva), nebo dokonce ztrouchniví. Tomu je třeba 

pochopitelně předcházet. Dalším palčivým problémem se stávají porosty smrků, které jsou 
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decimovány kůrovcem. V těchto porostech již nyní vznikají výrazné mýtiny, které je třeba 

obnovovat. 

Samostatným tématem musí ale být také cena samovýroby a kvalita dřeva nabízeného 

k samovýrobě. S ohledem na to, co jsem psal výše, by přece mělo být jedno, zda těžbu 

provede samovýrobce nebo „velký těžař“, pokud oba zaplatí srovnatelnou cenu za m3 dřeva. 

Tomu ale musí také odpovídat kvalita. Pokud má někdo zájem o kvalitní dřevo, pak cena za 

něj nemůže odpovídat cenám za úklid potěžebních zbytků dřeva. Přepočty jsou v tomto 

případě velmi důležité. 1 metr rovnaného dřeva = 1 prm představuje cca 0,55 m3 dřeva. Ze 

znalosti poměrů v Dobrčicích vím, že jsou tu zájemci nejen o ty potěžební zbytky, ale také 

o dřevo kvalitní i za vyšší cenu. 

Zvolení rozsahu a způsobu těžby a také kvalita a cena dřeva pro samovýrobce by měla 

být předmětem další diskuse.      

Marek Ostrčil 

 
Počasí v Dobrčicích v roce 2017 

 

Rok 2017 byl teplotně mírně nadprůměrný a srážkově slabě podprůměrný. Přestože do 

statistických dat není ještě započítán měsíc prosinec, je zřejmé, že již nijakým významným 

způsobem hodnoty neovlivní. Kalendářní rok začal studeným lednem, prakticky celý měsíc 

mrzlo i přes den. Minimální teplota klesla několikrát i k hodnotám okolo -15 °C. Studené 

počasí pokračovalo až do poloviny února, pak se výrazně oteplilo. Velmi teplý byl březen, 

naopak duben přinesl chladné počasí. Celkově jsme měli v roce tři měsíce teplotně 

podprůměrné. S odchylkou -3,8 pod dlouhodobým průměrem to byl leden, -1,0 duben  

a -0,7 září. Přitom odchylka v měsíci lednu a dubnu byla na střední a východní Moravě 

výraznější, než celorepublikový průměr. V Čechách bylo o něco tepleji. Všechny ostatní 

měsíce byly teplotně nadprůměrné, některé i výrazně s odchylkou více jak +2 °C nad 

dlouhodobým průměrem, např. březen, červen, srpen. Co se srážek týče, spadlo 

v Dobrčicích od ledna do listopadu 570 mm srážek, což představuje něco přes 80 % 

normálu. Dá se říci, že se tak rok blíží normálnímu stavu. Horší je to, bohužel stejně jako 

v letech předchozích, s rozložením srážek v roce. Znovu bylo největší sucho 

v tzv. vegetačním období. V květnu, červnu a srpnu dosahovalo množství srážek jen kolem 

30 % normálu, navíc často v tak malých jednotlivých úhrnech, které byly pro vegetaci jen 

těžko prakticky využitelné. I když v červenci bylo prakticky dosaženo měsíčního normálu, 

bylo to díky vydatnému dešti ve dnech 22. – 24. 7., kdy spadlo kolem 50 mm. Po 3 měsících 

sucha již tyto srážky většině ovoce nepomohly, navíc nastartovaly určité obnovení vegetace 

u rostlin, které již dozrávaly, nebo způsobily zmlazování hlíz u brambor. Navíc pro vegetaci 

nastal další šok v podobě velmi suchého a horkého srpna. Nadnormální srážky v září 

(110 mm) a prvním říjnovém týdnu (40 mm) již zemědělským plodinám nijak nepomohly, 

naopak spíše ještě komplikovaly jejich sklizeň. Alespoň pomohly našemu trpícímu lesu, 

který v posledních letech schytává jednu ránu za druhou ze všech stran. Od jara do léta bylo 

v Dobrčicích 24 bouřek, obešly se beze škod a bez významných nebezpečných jevů, spíše 

byly doprovázeny jen malými srážkovými úhrny. Největší bouřky byly 11. 7. (20 mm)  

a 21. 7. (16 mm). Závěrem lze hodnotit průběh roku 2017 z hlediska meteorologie jako 

naprosto odpovídající změnám souvisejícím s globálním oteplováním a probíhajícími 

celosvětovými změnami klimatu. 

Roman Zbořil  
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Smrk – strom nejen vánoční 
 

Kolikrát v roce se stromům podaří vetřít se lidem až do domácnosti? Smrku se to za 

cenu života daří ve vánočním čase pravidelně a ze všech jehličnanů si ho zdobíme nejčastěji.  

I tím obecním vánočním stromem je smrk, a to cizokrajný smrk pichlavý Picea pungens. 

Pochází ze Severní Ameriky, kde roste vysoko ve skalnatých horách ve výškách od 1800 do 

3000 metrů nad mořem, ve společenství s borovicemi a douglaskami. Má tuhé a pichlavé 

jehlice, díky kterým snáší i letní sucha a znečištěný vzduch. Proto dnes patří mezi nejčastěji 

vysazované stromy v sadovnických úpravách. Jehlice mají krásnou modrozelenou barvu, 

která u spousty kultivarů přechází až do stříbřitě šedé. Lidé mu proto říkají smrk stříbrný. 

 

 
Smrk pichlavý, kultivar 'Koster' 

 

Šišky tohoto druhu mají jemnější šupiny, které jsou zvlněné. Visí na stromě dolů stejně 

jako u všech smrků. Za každou šupinou se schovává semeno opatřené létacím křídlem. Šišky 

jsou často silně zasmolené. 

Smrk pichlavý dorůstá za vhodných podmínek až 35 metrů výšky a může se dožít až 

800 let. Do Evropy ho poprvé přivezl botanik CH. Parry v roce 1862. V naší obci se s ním 

můžete potkat nejen na točně, ale i podél cest v ulicích.  

 

Domácím druhem smrku, který u nás potkáte v lese, je smrk ztepilý Picea abies. 

Ztepilost ve jméně je jistě daná vzhledem stromu – může dorůstat až 50 m výšky a jeho 

kuželovitá koruna vytváří patra, která při pohledu z výšky vypadají jako sněhová vločka. 

Postranní větve převisají z hlavních dolů jako závěsy, to proto aby po nich sjelo větší 

množství napadaného sněhu a strom se nepolámal.  
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Porovnání růstu smrku a jiných dřevin 

 

Smrk totiž není doma v malých 

nadmořských výškách. Jeho domovem 

jsou hory, vytváří pás lesů od Skandinávie 

až po východní Asii, přirozeně od 800 do 

1500 metrů nad mořem. 

Má rád chladnější polohy a vyšší 

vzdušnou vlhkost. V našich polohách se 

vysazují smrkové monokultury jako 

továrny na dřevo, protože smrk je skvělý 

nevolník, má rychlé přírůstky dřeva. 

Takový les roste 100 let a trpí suchem, 

teplem, kůrovci a houbovými chorobami 

a pak se bez možnosti zestárnout pokácí. 

Jehlice smrků neopadávají každoročně jako listy listnatých stromů, ale až za 5 – 12 let 

a nikdy ne všechny naráz. Po opadu zůstanou na větvičce po jehlicích drsně vystupující 

drážky s polštářkem, takže větvička je na omak jako struhadlo. Samčí a samičí květy rostou 

na jednom stromě, zpočátku jsou krásně purpurově červené a teprve později se samičí změní 

do podoby dřevnaté šišky. Ta vydrží na stromě i několik let. 

 

    
Vlevo: Prašníkový samčí květ. Vpravo: samičí květ. 

 

Smrk vytváří pod zemí "talíř" kořenů, který zasahuje jen do hloubky asi 50 cm. Proto se 

smrky při velkém větru vyvrací, ale nelámou. Dnes už víme, že pomocí kořenů spolu stromy 

v lese komunikují. Pomáhá jim v tom také podhoubí hub, se kterým jsou ve vzájemně 

výhodném vztahu – mykorhize. Na obranu proti houbovým chorobám a škůdcům používají 

jehličnany své pryskyřice. Vzniklé rány po zlomech větví nebo oděru zvěří, či nahlodanou 

chodbičku kůrovce zalijí pryskyřicí. Smrk obsahuje v ní, ve dřevě i v jehlicích spoustu 

léčivých a jiných látek, které se člověk naučil kromě dřeva také využívat. Procházka 

přirozeným, smrkovým lesem je zážitkem. Tyto stromy působí až strnule, ale je to jen projev 

nerozpínavé zkoncentrované energie, potřebné na přežití v nehostinných polohách.  

Ať třeba právě tento skromný host ze světa stromů přispěje ke spokojenému prožití 

vánočních svátků u vás doma! 

Jana Kosturová 
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SDH Dobrčice 
 

V sobotu 2. prosince se uskutečnila Výroční valná hromada SDH Dobrčice, která má 

každoročně za cíl zhodnotit uplynulý rok. Kromě přednesených zpráv o činnosti, 

hospodaření a zprávy revizora účtu, byla vedena široká diskuse nad plány na příští rok, který 

bude z hlediska pořádání akcí velmi náročný. V pátek 19. ledna se uskuteční tradiční 

hasičský ples, počátkem února bude masopustní průvod. V květnu připadne po třech letech 

na SDH Dobrčice opět pořádání okrskového kola soutěže v požárním sportu a počátkem 

června uspořádáme tradiční dětský den.  

Rok 2018 je také rokem oslav 80. výročí založení našeho sboru v roce 1938. Termín 

oslav byl probírán nejen na schůzkách v průběhu roku, ale zejména na proběhlé výroční 

valné hromadě. Ačkoliv o programu oslav nebylo ještě diskutováno, přítomní členové sboru 

se dohodli, že oslavy se uskuteční v termínu po hodech – v sobotu 25. srpna 2018. Pomoc 

všech členů, ale i dobrovolníků mimo sbor bude při těchto oslavách nutností. 

Další diskutovanou otázkou byla rekonstrukce hasičské zbrojnice. Zastupitelstvo obce 

zadalo vypracování projektu, který má za cíl spojit obě stávající zbrojnice (spodní starou 

a horní novou) do jednoho celku a zbudovat zcela novou sedlovou střechu. V diskusi bylo 

jednoznačně řečeno, že hasičská zbrojnice je nyní ve špatném stavu, zejména díky nutnosti 

oprav střechy a je jen správně, že bude provedena komplexní oprava, než kdyby se dělaly 

jen dílčí nesystematické opravy. Členové sboru se také shodli, že bez dotace by financování 

opravy bylo pro obec velmi nákladné. A ačkoliv ještě nemá obec dotaci zajištěnou, tak bez 

projektu není možné ani o dotace žádat, takže jeho vypracování je nutností. 

Starosta sboru bratr Josef Ostrčil na závěr schůze poděkoval za celoroční pomoc klubu 

seniorů i členům, kteří se podíleli na letošní činnosti sboru, a popřál všem klidné svátky 

a vše nejlepší do nového roku.  

 

 
Marek Ostrčil, foto JCh 
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Kulturní a společenské akce 
 

Drakiáda v Dobrčicích 

Letošní drakiáda byla kvůli podmáčeným polím odložena o jeden týden. A tak se 

v neděli 15. října odpoledne sešly děti se svými draky na docela suchých polích. Slunce sice 

krásně hřálo, ale zato vítr moc nefoukal. Děti se bavily, ale tatínkové a dědečkové ve snaze 

nezklamat své děti zkoušeli draky rozlétat, seč mohli. Ale ani to moc nepomohlo.  

Výrazně početnější účast, než bylo zvykem v minulých letech, poučila starostu obce, 

aby zajistil více odměn za účast. Nakonec se na všechny účastníky dostalo a soutěžní 

kategorie byly vyhodnoceny: 

 

 Létání Vzhled 

1. místo Viktorie Konopčíková 

drak Prášek 

Jůlie a František Michálkovi 

draci Sovička a Papouch 

2. místo Eliška Rozkošná 

drak Mrak 

Michal Haluza 

drak Eda 

3. místo Dorota, Vendula a Jindřich Kunderovi 

drak Čulibek 

Nela a Bára Pavelkovy 

draci Netopýr a Barváček 
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Markéta Drtilová, Marek Ostrčil, foto JCh 
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Slavnostní rozsvícení vánočního stromu na točně 

První adventní neděli 3. prosince se konalo tradiční slavnostní rozsvícení našeho 

vánočního stromu na točně. I letos se sešlo mnoho občanů Dobrčic, aby se setkali se svými 

sousedy a pobavili se o novinkách z jejich života a o přípravách na Vánoce. 

 

 
 

Marek Ostrčil, foto KO 

 

Mikuláš v Dobrčicích 
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foto KO 

 

 

Klub seniorů 
 

Na prosincové posezení klubu seniorů byli pozváni také členové zastupitelstva, zástupci 

SDH Dobrčice a zaměstnanci OÚ. Byl zhodnocen celý uplynulý rok a starosta obce 

poděkoval klubu za jejich aktivní pomoc při pořádání kulturních akcí. 

 

 
foto JCh 
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Dobrčice v objektivech dobových fotoaparátů 
 

Fotografie od Romana Zbořila – několik momentek z jeho mládí.  

 

 
Zleva: Petr Bernát, Jiří Skácelík a Miroslav Chaloupka 

 

 
Zleva: Miroslav Chaloupka a Petr Záhorský 
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Zleva: Petr Bernát, Bronislav Kašpárek, Pavel Skácelík a Martin Mlčák 

 

Fotografie ze stavby prodejny smíšeného zboží na točně 

 

Zleva: 

Antonín Netopil st. 

František Chodníček st. 

Vladimír Ostrčil 

Zdeněk Špíšek st. 

Zdeněk Ostrčil 
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Zleva: 

Pavel Pohanka 

Kristián Bernát 

Milada Jurčíková ml. 

 

Zleva: 

Kristián Bernát 

Zdeněk Špíšek st.  
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Omluva 

V minulém čísle jsme nesprávně uvedli, že fotografie poskytla paní Libuše Ostrčilíková. 

Tímto se velice omlouváme paní Libuši Ostrčilové, která provozovala obchod se smíšeným 

zbožím v Dobrčicích a jejíž fotografie byly otisknuty v novinách. 

 

Marek Ostrčil, foto archiv jednotlivých poskytovatelů 

 

 

Plánované kulturní, společenské a sportovní akce v roce 2017 
 Silvestrovská vatra, neděle 31. prosince 2017 od 23:45 hod., Kamenec 

 

 

Plánované kulturní, společenské a sportovní akce v roce 2018 
 Novoroční ohňostroj, pondělí 1. ledna 2018 00:15 hod., Kamenec 

 Zabíjačka, sobota 13. ledna od 6:00 hod., výletiště 

 Hasičský bál, pátek 19. ledna od 20:00 hod., sál OÚ 

 Vodění medvěda, sobota 10. února od 13:00 hod. 

 Petr Tobolík – Povídání o Skandinávii a hledání zlata v Čechách, na Moravě a ve 

Skandivii, sobota 17. února od 17:00 hod., sál OÚ 

 Obecní ples – RETRO, pátek 2. března od 20:00 hod., sál OÚ 

 Chození děvčat s Májem, neděle 25. března od 10:00 hod. 

 Okrskové hasičské závody v požárním sportu, sobota v květnu, výletiště 

 Dětský den v Dobrčicích, sobota 2. nebo 9. června od 14:00 hod., výletiště 

 Setkání obcí mikroregionu Moštěnka, sobota 16. června, Beňov 

 Neckiáda (Prasečí lodě), sobota 23. června od 13:00 hod., výletiště 

 Oslavy 80. výročí založení SDH Dobrčice, sobota 25. srpna 

 Drakiáda, neděle 7. října od 14:00 hod., polní cesta na Beňov 

 Slavnostní rozsvícení vánočního stromu, neděle 2. prosince od 17:00 hod., točna 

 Mikulášská nadílka, středa 5. prosince od 17:00 hod. 

 Předvánoční koncert, pátek 14. prosince, sál OÚ 

 Silvestrovská vatra, pondělí 31. prosince od 23:45 hod., Kamenec 

 

Výše uvedené termíny se mohou změnit. O jednotlivých akcích budete včas informováni. 

 

Marek Ostrčil 
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